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For ei dame som 
feirer sin 80-års dag 
2. november 2015. 
Like sprek og vital, 
og med nye mål som 
vi må ta tak i. Våre 
formødre i Varteig 
Bondekvinnelag 
hadde mye visdom 
som vi moderne 
bygdekvinner kan 
lære av.

Hvem av oss 
hadde syklet fram og 
tilbake til Mysen for 
å komme til et møte? 
Det gjorde Ingrid 
Sikkeland. Men først 
hadde hun deltatt 
i onna hjemme på 
gården. Hun var ei 
dame med mye sunt 
bondevett! Ingrid var nestformann, 
formann og æresmedlem i laget vårt. 
Hun var i alle år aktiv i laget, og vi 
feiret hennes 1oo års dag 24. mai 
1987.

I dag kan vi sette oss i bilen, kjøre 
på møter og delta på mange ulike 
aktiviteter. Vi mailer på pc’n, er 
på Facebook og er alltid å treffe – 
nesten da. 

Er det lettere å 
være bygde kvinne 
med så mange valg 
og muligheter?

Håper Bygde-
kvinne  laget fortsatt 
vil gi våre med-
lemmer, gamle som 
unge, et felles skap 
til bygdas beste. Vi 
er en stor ressurs, 
og sammen er vi 
sterke og kan være 
pådrivere for en 
positiv samfunns-
utvikling for neste 
generasjon. 

Mottoet for stif-
telses  møtet er fort-
satt god å ha med 
seg; Samfølelse, sam-
hold og samarbeid 

uansett politisk inn stilling.
Så takk til alle kvinner som gikk 

foran og banet vei.
En stor takk til alle medlemmer, 

styret og komiteer som arbeider 
aktivt for kvinners sak og et godt 
bygdemiljø.

Eli Glomsrud
Leder i Varteig Bygdekvinnelag

En takk til bygdekvinner som gikk foran

Leder i Varteig Bygdekvinne lag, 
Eli Glomsrud
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Vi møtes på Vestvold Kultursenter og i 
Peisestua i Bygdehallen

Varteig Bygdekvinnelag holdt sine møter 
hjemme hos medlemmene i de første årene. 
Mange medlemmer syntes dette var slitsomt; 
de ville gjerne ha hjemmet sitt mest mulig 
presentabelt. Det var vindusvask, vask av 
stua og kjøkken og smøring av smørbrød, 
baking av kaker. Ved matserveringen var det 
hjemmebroderte duker som gjaldt. Og ikke 
alle hadde god plass, noen bodde i små hus, 
og noen bodde i mer romslige hus. Helst 
skulle det lukes i blomsterbedene og rakes på 
gårdsplassen.

I de første ti-år etter krigen ble bondekvinnene ofte kjørt om vinteren, kvinnene 
hadde ikke førerkort ennå. Og «kællane» som kjørte ble ofte plassert ved kjøkken-
bordet for å spise rester, alt mens kvinnene hadde sitt møte i stua.

Men så ble det forandringer. Lensmann A. Næss og hustru testamenterte sin gård 
Vestvold, Østaskogs, til Varteig kommune som bruk som aldershjem fra 1952 til 
1978. Både i soverommene i andre etasje i hovedbygningen og i bryggerhuset flyttet 
eldre inn. Noe trangbodd, men koselig. Og slitsomt for betjeningen uten moderne 
bad og WC.

Da Vartun stod ferdig og tatt i bruk sommeren 1978, ble Vestvold ledig som 
et grendehus for møtevirksomhet og utleie til jubileer, konfirmasjoner osv. Dette 
benyttet Varteig Bondekvinnelag seg av. Stuene og kjøkkenet ble pusset opp. Og i 
annen etasje ble en vegg revet og Vevstua flyttet inn.  Forutsetningen var at alle var 
velkommen for å veve. Bondekvinnelaget var aktivt med i Vestvold-komiteen for å 
pusse opp lokalene slik at de ble hyggelige.

For å imøtekomme kortere vei for medlem-
mene Neaskogs og Ovaskogs, ble stadig flere 
møter holdt i peisestua i Kommunelokalet, nå 
kalt Bygdehallen.

Bygdehallen ble bygget av Varteig Bygdelag 
i 1923, noen år senere overtatt av Varteig 
kommune for bruk som kommunelokale. 
Banken fikk rom her, et par små leiligheter 
samt sal for herredstyret og rom for formann-
skapet. Noen år var det til og med skolestue i 
peisestua. 

Det er fast tradisjon at Varteig Bygdekvinne-
lag holder sine årsmøter i peisestua, hyggelig høstpyntet med ild på peisen. Også 
andre møter vår og høst holdes her.

Vestvold Gård ble til Vestvold 
Kultursenter, Østaskogs.

Kommunelokalet, nå kalt 
Bygdehallen, Neaskogs.
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Gjennom alle år har Varteig Bygde-
kvinnelag satt bygdas beste i høysetet; 
en kulturformidler, et samlingssted. Og 
gjennom alle år har laget vært tilknyttet 
først Norges Bondekvinnelag, senere 
Norges Bygdekvinnelag og fått innspill 
derfra til saker og prosjekter som laget 
har deltatt i, det kan være kosthold og 
helse, likestilling på bygda eller andre 
bygdepolitiske saker.

Helt fra lagets stiftelse 2. november 
1935 har laget vært tilknyttet Norges 
Bondekvinnelags Landsforbund, som 
det het den gang.  Lederen, Olga Bjoner, 
kom til Kommunelokalet Bygdehallen 
for å være tilstede på stiftelsesmøtet. 
Femten bondekoner skrev seg inn som 
medlemmer, og som leder av laget ble 
valgt 

Anny Erlandsen, leder,
Ingrid Sikkeland, nestleder,
Marie Brenne, Lovise Bergerud og
Helga Mellegård, styremedlemmer.
Allerede i oktober i stiftelsesåret kom 

noen bondekoner sammen for å disku-
tere stiftelse av et bondekvinnelag; 

det var da allerede stiftet flere bonde-
kvinnelag andre steder i landet. Vi 
må huske på at det var ikke så enkelt 
å holde kontakt, biler og telefon var 
det knapt noen som hadde i mellom-
krigstida. Mange fikk ikke telefon før 
etter andre verdenskrig. Nesten ingen 
bondekvinner hadde bil, og nesten ingen 
hadde førerkort. Derfor var det trolig 
et stort behov for å treffes, å komme 
sammen for en prat som var en av 
hovedgrunnen for stiftelsen av laget. «Vi 
prekæs» sier folk i Varteig også i dag.

Mail og Facebook
I dag skjer kontakten medlemmene 

imellom via mail, på telefon og pc, 
tekstmeldinger, Facebook, osv. Og 
bondekonene som før for det meste 
hadde sitt arbeid på en gård med husdyr 
og naturalhus holdning, har byttet fra 
bondekoner til bygdekvinner med jobb 
innen alle felter av arbeidslivet. Og 
rygger sin egen bil ut av garasjen enten 
de bor i rekkehus, villa eller på gård. 
Jobben er heller ikke alltid i bygda 
eller i nærmeste by, noen drar helt 
til Fredrikstad, Moss eller til og med 
Oslo. Bondekvinnelaget skiftet navn til 
Bygdekvinnelag 19. oktober 1993 for å 
favne alle kvinner som bor i bygda.

Varteig Bygdekvinnelag – for bygdas beste i 80 år
Når Varteig Bygdekvinnelag i 2015 fyller 80 år, er det et lite og aktivt lag 
som markerer jubileet med både utstilling på Bygdedagen, festskrift og 
festmiddag.

«Frøken Erlandsen»
Laget første formann var Aminda Erlandsen. Noen 

ganger ble hun kalt Ami, andre ganger Anny. Hun var født 
25. august 1882 i Trondenes i Troms og kom som lærer 
Østaskogs i Varteig i 1922. Hun ble stort sett kalt «Frøken 
Erlandsen». Hun tok avskjed med pensjon i 1943. En 
slektning fortalte at hun gikk inn for kvinners likestilling og 
likeverd.

Varteig Bondekvinnelag ble stiftet 
1935. I 1993 ble navnet endret til 
Varteig Bygde kvinne lag. Derfor brukes 
begge navn i artikkelen, alt etter når i 
historien vi omtaler.
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Ingrid syklet avgårde
Abigael Ingrid Skjeltorp (1887 – 1989) 

het en jente fra Skjeberg som giftet seg 
med Jørgen Sikkeland. I Varteig ble hun 
kjent som Ingrid Sikkeland, en trinn og 
arbeidssom bondekone med mange barn 
og stor hus hold ning. Det er når noen 
har mye å gjøre at det blir tid til litt 
ekstra. Ingrid var aktivt med i det første 
styret; og fra 1936 ble hun valgt som 
formann fram til 1941 da arbeidet i laget 
lå nede under okkupasjonen.  

En fornøyelig historie fra den tiden 
for teller at Ingrid først gjorde unna 
gårds arbeidet før hun hev seg på 
sykkelen for å sykle til et bonde kvinne-
møte i Indre Østfold et sted. Da møtet 
var ferdig, var det å tråkke sykkelen 

hjem til Ise for å ta kveldsstellet. Slike 
jenter vil gamle Norge ha!

På det første møtet ble det vedtatt at:
1. Det skulle holdes ti medlems-

møter i året.
2. Møtene skulle holdes på Kom-

mune lokalet.
3. Møtedag var siste tirsdag i 

måneden. Møtetiden var kl. 15.
4. Medlemmene skulle selv bidra til 

underholdningen i alfabetisk rekkefølge.
5. Medlemskontingent kr 1 per år.
En eller annen gang i årenes løp 

endret møtedagen seg til tredje tirsdag i 
måneden, slik er det stort sett ennå.

Atomreaktor og restemat
Møtene ble holdt på Kommunelokalet, 

Bygdekvinner samlet til sommeravslutning 2015 i det gamle stab buret på Bergerud. 
F.v. Torunn Winsvold, Ellen Lunde, Ragnhild Aune Sulusnes, Anne K. Bergerud, 
Solveig Bergerud, Synnøve Lunde Karlsen, Gunvor Groven, Mona Erlid, Thorhild 

Klemsdal, Eli Glomsrud, Liv Torill Skofteby, Jorunn Nyborg, Nina Glomsrud Saxrud, 
Solveig Skarpnord. Stående bak f.v. Margrethe Berg, Inga Marie Brenne, Aslaug 

Berge rud, Grethe Lundberg, Yvonne Lileng, Gunvor Bergsland og Bjørg Irene 
Winsvold.
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nå med sitt opprinnelige navn Bygde-
hallen, Neaskogs, senere vekslet det med 
Vestvold Kultursenter, Østaskogs. Men 
samlingene har ikke alltid funnet sted 
i Varteig. Utflukt er gjort både til Atom-
reaktoren i Halden og til skolekjøkkenet 
på Tindlund ungdomsskole for laging av 
restemat. Et mer moderne innslag var 
tur til Operaen i Oslo for å se balletten 
Svanesjøen. 

Kosthold og mat har vært et av de 
store arbeidsområdene. I de første van-
skelige årene etter krigen, gjaldt det å 
benytte de ressurser hvert hjem hadde. 

Styret i jubileumsåret: Foran f.v. Anne 
K. Bergerud, nestleder og Eli Glomsrud, 
leder. I midten f.v. Liv Torill Skofteby, 
kasserer og Kathe Bergsland, sekretær. 
Bak f.v. Anne S. Løchen, første varakvinne 
og Grethe Lundberg, styremedlem.
Foto: Anniken Bergsland

De første medlemmer
Da Varteig Bondekvinnelag ble stiftet tegnet det seg femten medlemmer. Disse 

var: Fru Ingrid Sikkeland, fru Christine Rasmussen, frk Ami Erlandsen, fru Anna 
Berg, fru Alma Knatterud, fru Helene Sikkeland, fru Julie Sikkeland, fru Helga 
Mellegård, fru Synnøve Bøe (Haugerud), fru Ingrid Tangen, fru Maren Spydevold, 
fru Marie Kase, fru Lovise Bergerød og fru Olava Brusevold.

Ref fra 2. nov. 1935

De muntre replikker sitter 
løst på Vevstua.
Fv. leder av Vevstua Nina 
Glomsrud Saxrud, Aase 
Marit Grønmyr og Astrid 
Gabestad foran sin stand 
på Bygdedagen 2015. Her 
beundret vi flotte pledd, 
duker, løpere, puter.
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Allerede i 1936 ble det holdt kurs 
i baking og smørbrødskjæring samt 
slakte kurs. Dette var kurs som mest 
gjaldt hus hold ningen, men også kurs 
som lag leder kurs, kurs i rissing av 
mønster og søm, og sying av lampe-
skjermer og tøfler; prydsømkurs og 
billedvev, flatvev og porselensmaling. 

Varteiglefsa
Et kurs gikk på å koke prim/brunost 

av melkerester; senere kom kurs i lefse-
baking og kinning av smør. Og Varteig-
lefsa, som blir laget på Bygde dagen, er 
blitt svært populær kaffemat. Den må 
være tidlig ute som vil skaffe seg litt 
lefse den dagen. I de siste årene er det 
blitt vist marsipan kunst og retter av 
forskjellig vilt; bredden er der fortsatt.

Frukt, grønt og salater er del av et 
lettere og sunnere kosthold. I 2012 og 
2013 kjørte Norges Bygdekvinnelag 
kampanjen «Hekta på røtter», målet var 
at flere skulle bli kjent med rot grønn-
saker og bruke dem i mat lag n ingen, 
noe som har lange tradisjoner i Norge. 
Den siste kampanjen er «Aksjon sunn 
matglede» for å spre sunne mat vaner 
blant barna. 

På skolekjøkkenet
I Varteig har bygdekvinner i noen 

under visningstimer inntatt skole-
kjøkkenet for 6. klasse for å bidra med 
praktisk opplæring i hverdagsmat. Det 
er ikke alle hjem som lager mat fra 
bunnen av, derfor kan det være greit 
å vite forskjellen mellom kjøttkaker 

Denne glade gjengen er 
i full gang med å kjevle 
og steke lefser til Bygde
dagen: F.v Gunvor 
Bergsland, Liv Torill 
Skofteby, Torunn Wins
vold, Kathe Bergsland og 
Gunvor Groven.

Varteig-lefsa
½ l kefir/kulturmelk  1 ½ ts hornsalt
1 ½ dl sukker   1 ts natron
2 dl lys sirup   Ca 1 kg hvetemel
2 dl smeltet smør

Smelt smør og sirup, avkjøl litt. Bland alt sammen i en kjøkkenmaskin eller for 
hånd, tilsett mel til passe deig (gjerne litt løs deig, den stivner når den blir stående). 
Ikke kjør kjøkkenmaskinen for lenge, da kan deigen bli seig og vanskelig å kjevle 
ut. Form runde boller, ca 100 g og kjevl ut til ca. ½ cm tykke leiver som stekes på 
takke. Lefsene legges i håndklær på rist til avkjøling. Når lefsene er kalde, smøres 
de med en blanding av smør, melis og kanel etter smak (1 kg smør, 800 g melis og 
kanel etter smak).
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og medisterkaker. Og hvordan lages 
brun saus? Råvarene bekoster Bygde-
kvinnelaget, og elevene liker i et hvert 
fall maten de selv er med på å lage!

Bygdeutstilling
Så et skritt tilbake i tiden igjen: Da 

Varteig markerte hundreårs jubileet 
som egen kommune i 1961, ble det 
arrangert en stor bygdeutstilling. Her 
deltok den gang Varteig Bondekvinnelag 
med egen stand. Det ble montert et 
gammeldags kjøkken med inventar og 

Varteig Bygdekvinnelag hadde en storartet 
utstil ling av strikk i klær og utstyr på 

Bygdedagen 2013. Eli Glomsrud sjekker at 
alle masker er på plass.

Søstrene Grethe Lundberg og Yvonne 
Lileng er to av lagets kreative medlemmer 
som lager flotte håndarbeider i strikk og 

lappeteknikk.

I Varteig Bygdekvinnelag legges det 
vekt på samhold og samvær. T.v. 
Berit Riise, Eli Glomsrud, Mona Erlid 
og Anne Løchen i hyggelig samtale.

Juletrefest i Breidablikk
I januar 1936 holdtes sammen med Varteig Bondelag en særdeles vellykket 

juletrefest i lokalet Breidablikk. Nettoutbyttet blev for VB kr 16,-.
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tidligere tiders husgeråd. Det viste seg 
at medlemmene hadde mange slags 
husgeråd å bidra med. En stor kontrast 
til dagens moderne, lyse salongkjøkken 
med godsofa og prismelysekrone!

Arbeid for eldre
Varteig Bygdekvinnelag har i alle år 

vært sterkt opptatt av de eldres situa-
sjon. Før siste verdenskrig og under kri-
gen ble de eldre pleiet i hjemmene; ofte 
en stor byrde for husmora i hjemmet ved 
siden av omsorg for barn og husdyr. 

Fra Vestvold til Vartun
Da lensmann Næss og frue testamen-

terte gårdsbruket Vestvold, Østaskogs, 
til Varteig kommune for bruk som 
aldershjem, flyttet mange eldre inn for 
å få omsorg. Vel var ikke bryggerhus 
og hoved bygning bygget for eldrehjem, 
men med stor innsats fra personalet 
fikk de eldre det hyggelig. Fra 1970 

startet Bondekvinnelaget frivillig besøks-
tjeneste på Vestvold, og da pensjo-
nærene flyttet inn i det ny bygde Vartun 
i 1978, fortsatte besøkstjenesten der. 
Etter hvert ble møtene mer som en 
arbeidsstue, mye fint håndarbeid ble 

På Bygdedagen i 2011 hadde bygdekvin
nene en stor broderi og mønsterutstilling 

i Peisestua i Bygdehallen. Liv Østtorp 
Hauge og Solveig Bergerud var fornøyd 

med oppslutningen.

Kultur er viktig i Varteig Bygde kvinne lag. Medlemmer av laget besøker Roald 
Amundsens Minne på Vesten i Borge i 1997 i anledning kultur minneåret. F.v. Kathe 
Bergsland, Anne Sikkeland, Francoise Johnsen, Ragnhild Aune Sulusnes, Lillian 
Lindemark, Sølvi Jelsness, Synnøve Lunde Karlsen, Anita Frorud, Anna Marie Sælid 
og Gunvor Bergsland

Utstilling i 1936
I et referat i den første protokoll finner vi følgende: I dagene 25 – 27de sept. 1936 

avholdt bondekvinnelaget sammen med havebrukslaget en særdeles vellykket 
utstilling i «Bygdehallen» i Varteig. Utstillingsstyret bestod av: J. (Jørgen) Sikkeland, 
formann, Åsm. Gabestad, nestformann og Ami Erlandsen, sekretær. Da det viste 
seg å være særdeles mange premievinnere, både i havebruk og husflid, gikk det 
vesentlige av et mulig overskudd med til premier.
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Laget har hatt mange trofaste med
lemmer. Her overrekker leder Liv 
Toril Skofteby heders tegnet «Hus
tavle» til Gunvor Bergsland i 2007.

Vertinnejobben går på rundgang, her er 
det Gunvor Groven og Liv Østtorp Hauge 

som ser etter at alt er klart til servering for 
Torunn Winsvold, Gunvor Bergsland og 
Jorunn Nyborg på møtet 17. mars 2015.

Mange medlemmer har flotte 
pyntehåndklær. Dette er i 
engelsk broderi. En del er 

registert og fotografert i et album.

Sølvmedalje for håndspunnet garn
I protokollen for Varteig Bondekvinnelags første år kan vi lese i et referat fra 

28. januar 1936 at det ble gjort litt ekstra krus på et medlem. Det var frk. Elise 
Sikkeland (trolig Elise Arnesen Sikkeland 1867 – 1952) som i 1935 fikk Østfold 
Landbruksselskaps sølvmedalje for håndspunnet garn av norsk saueull. I 
protokollen leser vi: »Det blev en hyggelig liten feststund, med taler for, og hyldning 
av medaljevinneren; selv gav hun en utredning av sakens forløp, hvordan hun kom 
med i tevlingen».

laget med strikkepinner og heklenål. 
På julemøtet ble håndarbeidene loddet 
ut. Inntektene gikk i første omgang til 
innkjøp av nytt materiale, eller pengene 
ble brukt til noe nytt til Vartun, eller 
andre kulturelle formål i bygda.

Til innvielsen av Vartun gav laget to 
vakre billedtepper vevd av to av lagets 
medlemmer. Besøkstjenesten opphørte 
da Varteig kom med i storkommunen 
Sarpsborg fra årsskiftet 1991/1992. 
Laget har også i årene 1990-1994 deltatt 
i kafeteriadrift på Vartun sammen med 

Varteig Pensjonistforening.
Medlemmene i laget reagerte med 

tristhet da Vartun 2013 ble avviklet som 
bosenter.

Korttidsbarnehage
Laget tok også initiativet til en kort-

tids barnehage på Vestvold, en barne-
park som det ble kalt den gang, ca 
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Lillian Lindemark var leder 
1996 til 1999 og fra 2003 

til 2005.

Liv Torill Skofteby var  
leder fra 2006 til 2013.

at lefsebaking har funnet sted på kjøk-
kenet her, samt lagets salg av sommer-
blomster og stauder som gav folk tilgang 
til rimelige vekster for å pynte i hagen, 
og penger i kassa for laget.

Kirken
Kirken har alltid hatt en sentral plass 

i Bygdekvinnelagets arbeid. Så tidlig 
som i 1939 ble det gitt femti kroner 
(sikkert mye penger den gang) som 
bidrag til innleggelse av vann til kirke-
gården; året etter ble det gitt hele 300 
kroner til beplantning. Og fra 1977 har 
det vært tradisjon at bygdekvinnene har 
pyntet kirken til høsttakkegudstjenesten 
med blomster og markens grøde.

Til Varteigs nye gravkapell gav laget 
kr. 1186,22 til innkjøp av ett ante pend-

1978. Laget trakk seg ut og overlot til 
et for eldrelag å ta hånd om korttids-
barne hagen som holdt til i bryggerhuset 
på Vest vold med tumleplass i tunet og 
hagen. 

Vestvold-komiteen
Varteig Bygdekvinnelag har også 

hatt medlemmer i Vestvold-komiteen 
som har arbeidet for å oppgradere 
husgeråd og inventar på Vestvold 
Kultursenter. Både finsalongen med 
re stau erte historiske møbler og stor-
stua framstår som representativt og 
hyg gelig for møteholdere eller folk som 
leier lokalene til jubileer eller konfir-
masjoner. Bygdekvinnelaget har også 
deltatt på Ise-dagen med sine mange 
aktiviteter. Det har derfor vært naturlig 

Innsamling
Bondekvinnelaget hadde møte på Gabestad torsdag den 9-9-37. Godt fremmøte, 

og der blev listen lagt ut til innsamling som skal gå til vann på Varteig kirkegaard. 
Vertskap var fru Klara Gabestad.

Sekr. 
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Kaffepausa er viktig på Vevstua på 
Vestvold Kultursenter. F.v. Astrid Gabestad, 
Aase Marit Grønmyr, Anne Elisabeth 
Berby, Mona Erlid, Regi Langsholt, Bente 
Spydevold og Ellen Haga (med ryggen til).

Apelsiner på Bygdehallen
Torsdag den 6-1-38 hadde Bondekvinnelaget en vellykket juletrefest på 

Bygdehallen. Utmerket fremmøte. Formannen ønsket velkommen og læste op en 
prolog som var skrevet for anledningen hvorefter vi sang «Deilig er Jorden». Saa 
holdt Ordfører Mørkeseth et meget godt foredrag om hjem og barn. Efter foredraget 
sang vi «Kjærlighed fra Gud». Da vi hadde sunget begynte musikken aa spille 
julesange og vi slo ring om juletreet unge og gamle. Efter at vi hadde gåt rundt 
juletreet samledes vi i peisestuen for aa hygge os om et veldækket kaffebord. Efter 
et par timers forløb blev det servert apelsiner. Saa holdt Sokneprest Lavik (Trygve) 
avslutningstalen. Efter talen var det utloddede ting som indbrakte kr. 61,60. 
Festkomite var fruene Alma Knatterud, Anna Morthaugen, Johanne Brenne, frk. 
Else Brusevold, Harriett Spydevold, Solveig Brenne. (Fra den første protokoll).

ium, en alterduk og et vevd bildeteppe.
Som en kuriositet fra lagsprotokollen 

nevnes at laget i 1953 gav 50 kr til gjen-
reisningen av Senja kirke i Nordland. 

Til Varteig kirkes 125-års jubileum 
i 1984 gav Varteig Bondekvinnelag, 
som det het den gang, antependiet, det 
tekstil som pryder prekestolen, i gave. 
Ved 150-års jubileet bekostet bygde-
kvin nene oppgradering av søndre kirke-
gårdsmur med beplantning. Dette 
skjed de ved velvillig samarbeide med 
anleggsfirmaet Sarpsborg Park og 
Anlegg.

Vev, broderi og lappeteknikk
Drift av vevstua på Vestvold har vært 

en vesentlig arbeidsoppgave. Da de eldre 
flyttet til Vartun i 1978 ble to rom i an-
nen etasje slått sammen, og inn flyt -
tet vever i for skjellige størrelser, fra de 
minste til de største. Anne Johanne 
Sikke land og Randi Sikkeland må 
nevnes som drivende kvinner bak vev-
stua. For utsetningen for bruk av Vest-
vold Kultur senters bygning, var at Vev-
stua var åpen for alle. Og gledelig nok 
kom det veversker fra både Skjeberg og 
Sarps borg by. 

Hver mandag kveld lyser det i annen 
etasje og skyttelen går med liv og lyst 
i vevene. Vevstua har sitt eget styre 
med sekretær og kasserer. Styreleder i 
jubileumsåret er Nina Glomsrud Saxrud, 
som tar seg tid til dette ved siden av 
jobben som landbruksdirektør i Østfold.

En annen håndarbeidsteknikk er 
broderi, oftest brukt på hjemmets 
tekstiler for å pynte og gjøre det vakkert 
hjemme. Duker for kaffe- og middags-
selskap var ofte broderte tekstiler; 
andre broderte tekstiler var pynte hånd-
klær. Det brukes kanskje ikke lenger? 
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Pyntehåndkleet skul le 
dekke de håndklærne, ofte 
av strie, som folk brukte i 
dag liglivet. Før badene kom, 
var vaske fatet oftest på 
kjøkkenet. Varteig Bondekvinnelag har 
registert og fotografert medlemmenes 
pyntehåndklær og samlet materialet i 
et stort album. Og jammen ser vi yngre 
familier ta opp skikken med pyntehånd-
klær på kjøkkenet.

Mange av medlemmene er ivrige 
med håndarbeid i andre teknikker; i 
de senere år er lappeteknikk kommet 
for fullt. På Bygde dagen 2014 var det 
en prakt full utstilling av tepper, klær, 
vesker og andre tekstiler i lappeteknikk 
i annen etasje i Bygde hallen. Lappe-
teknikk er noe som tiltaler yngre 
personer.

Ledere gjennom 80 år
Ledere gjennom årene: Aminda 

Anita Frorud viser fram en del 
av utstillingen Bygdekvinnelaget 
hadde stelt i stand i Ingasalen i 
Bygdehallen på Bygdedagen 2015: 
Gamle husgeråd som var nyttige 
på et kjøkken i tidligere tider før 
kjøkkenmaskinene gjorde sitt 
inntog. Og på veggen armfor klær 
som husmødre ofte brukte før.

Erlandsen 1935 - 1936, Ingrid 
Sikkeland 1936–1941, Alma Knatterud 
1945–1960, Lilly Johnsen 1961–
1963, Borghild Winsvold 1964-1975, 
Anne Sikkeland 1976-1978, Ingeborg 
Klemsdal 1979-1981, Torunn Winsvold 
1981-1983, Eli Glomsrud 1983 – 
1988, Anne Sandaker Løchen 1988 – 
1990, Reidun Bergsland 1990-1994, 
Liv Østtorp Hauge kontaktperson 
1993-1994, leder 1994 – 1995, Lillian 
Lindemark 1995 – 1999, arbeidsstyre 
2000 – 2002, Lillian Lindemark 2003 – 
2005, Liv Torill Skofteby 2006-2013, Eli 
Glomsrud 2014 -2015.

Æresmedlemmer
VBK har følgende æresmedlemmer: 

Helene Sikkeland,
Ingrid Sikkeland, 
Borghild Winsvold, 
Randi Sikkeland, 
Anne Sikkeland.

Fra sommeravslutningen 
2013 hos Trine Bjorvand. 
F.v. Bjørg Irene Winsvold, 
Anne Løchen, Karin Hauge
neset, Gunvor Groven, Else 
Jensen, Trine Bjorvand, Eli 
Glomsrud, Vigdis Steffen, 
Anna Marie Sælid og Bjørg 
Indrelid Winsvold.
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Fra det gamle album
Bygdekvinner samlet rundt sitt 
æresmedllem Ingrid Sikkeland på 
hennes 95 års dag i 1982. Sittende 
foran f.v. Eli Glomsrud og Jorunn 
Sikkeland. Stående bak f.v. Turid 
Lunde, Ragnhild Aune Sulusnes, 
Marie Spydevold, Anne Sikkeland, 
Heidi Aarbu, Ingeborg Klemsdal, 
Torunn Winsvold, Jorunn Nyborg, 
Margrethe Berg, Borghild Winsvold, 
Randi Sikkeland. 

Æresmedlem Ingrid 
Sikkeland ved 
rokken på Varteig 
kommunes 125års 
jubileumsutstilling i 
1986.

Strikkelapper
Desember -47 møte hos fru Andrea Winsvold . Forrykende uvær. 

Ufremkommelige veier. Dårlig frammøte. Strikkelappene (til Finmarksteppet) blev 
besiktiget. Forskjellige lagssaker.

Anna Gabestad, sekretær.

Fra en studiering midt 
på 1950 tallet: f.v. 
Anne Sikkeland, Astrid 
Østtorp, Margrethe Berg, 
Borghild Winsvold, Karin 
Bergsland. Med ryggen 
til sitter Randi Sikkeland. 
Møtet ble holdt hos Astrid 
på Bergby.
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Styret ved 60 års jubileet 
i 1995. F.v. Kathe 
Bergsland, Lillian Linde
mark, Torunn Winsvold, 
Jorunn Nyborg, Liv 
Østtorp Hauge, leder, og 
May Irene Vrangen.

Finmarksaften
Varteig Bondekvinnelag hadde aftenunderholdning med utlodning i lokalet 

«Betel» tirsdag den 8. januar (1946) til inntekt for de krigsherjede strøk i Finmark. 
Det var først andakt ved Grønli (Hans). Ise sangkor og Klangs salongorkester 
underholdt med vakker sang og musikk. Bevertning. Det var innkommet en del 
gjenstander til utlodning og loddsalget gikk livlig. Tilslutningen var meget god. Det 
kom inn kr. 351,-.

Anna Gabestad, sekretær

Det var en stor 
høytidelighet da flere 
medlemmer ble beæret 
ved 70 års jubileet i 
2005. Margit Lindemark, 
Bjørg Irene Winsvold, 
Bjørg Indrelid Winsvold 
og Anne Sikkeland fikk 
Hustavle. Anne Sikkeland 
ble dessuten utnevnt 
til Æresmedlem. Leder 
Lillian Lindemark t.h.

Tur til Kvinneuniversitetet ved 
Kongsvinger. F.v. Heidi Aarbu, 
Inger Tangevold, Bibi Ianke, 
Sølvi Jelsness, Randi Sikkeland, 
Torunn Winsvold, Lillian 
Lindemark, Emma Grøtvedt, 
Francoise Johnsen, Kathe 
Bergsland, Gunvor Bergsland, 
ukjent gjest og Anna Marie 
Sælid.
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Anne Sikkeland t.v utnevnes 
til æresmedlem i 2005. T.h. 

leder Lillian Lindemark.

Konsentrerte damer på møte 
august 1994 hos Tove Lunde på 
Hasleødegård: f.v. Reidun Bergs
l and, leder 1990  1994, Lillian 
Ørka og Synnøve Lunde Karlsen.

Hustavle
En påskjønnelse til medlemmer for trofast medlem-

skap og frammøte på medlemsmøter kalles Hustavle. 
Utformingen har variert, men teksten «Jord du er vår 
moder, overalt ennu skifter livets goder, trofast bliver du», 
fra Bondesangen, er den samme.

Følgende har fått hustavle: Ingrid Sikkeland, Marie 
Brenne og Borghild Winsvold i 1971, Kirsti Spydevold og 
Astrid Østtorp 1980, Asbjørg Berg 1983, Margrethe Berg, 
Lilly Johnsen, Solveig Gabestad 1985, Randi Sikkeland, 
Anne Sikkeland 1987, Marie Spydevold 1988, Ingeborg 
Klemsdal og Jorunn Sikkeland 1990, Torunn Winsvold 
1998, Margit Lindemark, Bjørg Irene Winsvold, Bjørg 
Indrelid Winsvold 2005, Gunvor Bergsland 2007.

Fra vevstua på Vestvold. Randi 
Sikkeland og Borghild Winsvold 
diskuterer renninga i veven.
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Anne Sikkeland og 
Randi Sikkeland på 
Vevstua på Vestvold 
der de har lagt ned et 
kjempestort arbeid.

Æres medlem Randi Sikke land, 
leder Lillian Linde mark og æres

medlem Borghild Winsvold.

Lefsesalg har gitt god inntekt på Bygdedagen. F.v. Gunvor 
Groven, Eli Glomsrud, Bjørg Irene Winsvold og Ragnhild 

Aune Sulusnes gjør klar dagens godbit  i 2011.

Mor og datter, Ingrid Sikke
land og Borghild Winsvold, 

begge æresmedlemmer.

To ulltepper i 1952
Bondekvinnelaget har hat en utlodning hvor det ble loddet ut to dobbelte 

ulltepper. De ble trukket på i september. De heldige vinnere var Anker Bergby, 
Varteig, og Einar Salin, Rolvsøy. (Fra den første protokoll).

Staute bondekvinner: Foran 
Margrethe Berg t.v. og Borghild 
Winsvold. Bak Randi Sikke land 
t.v. og Marie Spydevold



19Varteig Bygdekvinnelag  80 år

Lagsmøtene til Varteig 
Bygdekvinnelag holdes 
på Bygdehallen og 
Vestvold Kultursenter. 
Her er et glimt fra et møte 
på Vestvold 2015. F.v. 
Synnøve Lunde Karlsen, 
Eli Glomsrud, Yvonne 
Lileng, Grethe Lundberg, 
Inga M. Brenne, Lillian 
Lindemark, Anna Marie 
Sælid og Jorunn Nyborg.

Vigdis Steffen er levende opptatt av 
kosthold og helse. Hun er et av lagets 
medlemmer som stiller opp for 6. 
klasse på Varteig skole for å hjelpe 
elevene med å lage mat fra grunnen 
av.

Trofaste medlemmer: Styret 
i 1965 ved 30 års jubileet. 
F.v. Jorunn Nyborg, Borghild 
Winsvold leder 1964  1975, 
Torunn Winsvold. Stående 
bak f.v. Margrethe Berg og 
Randi Sikkeland.

Skytingens dag
På Ise Skytterlags bane på Spydevold ved Isesjø ble det i mange år arrangert 

Skytingens Dag. Her deltok medlemmer fra Bondekvinnelaget med lag, og det ble 
flere napp i vandrepokalen som til sist havnet hos bondekvinnene til odel og eie. 
Det skjedde i 1993 og i 2000. 
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Blant flere gaver til kirken 
og kapellet er dette vakre 
antependiet til kirkens 
prekestol. Eli Glomsrud 
presenterte gaven ved Varteig 
kirkes 125 års jubileum i 1984.

Torunn Winsvold har 
gjennom årene hatt flere 
verv, blant annet leder 
1981 – 1983.

Årsberetning 1953
Vi tar med et referat fra den gamle protokollen: Varteig Bondekvinnelag har i 

året som har gått fra og med årsmøtet hatt 10 medlemsmøter, ett styremøte samt 
vært innbudt til Bondelagets festaften i Bygdehallen. Representanter til Østfold 
Bondekvinnelags årsmøte var fruene Alma Knatterud og Borghild Winsvold. 
Representanter til Husflidslagets årsmøte var fruene Anna Gabestad og Inga Næss. 
Laget har hatt en sommertur til Ullerøy til G. Andersens hytte. (Ingrid Marie f. 
Gabestad og stasjonsmester Gunnar Andersen. Red anm). Laget har loddet ut en 
mønsterbok, som ble vunnet av fru Ragnhild Berg. Det har vært holdt konkurranse 
i borddekning. Laget deltok i en utstilling på Borgarsyssel Museum hvor det blev 
utstilt gamle tekstiler. Det ble gitt glass til de gamle på Vestvold gamlehjem. 

Kristine Olstad, sekr.

Ingeborg Klemsdal var leder 
19791981, foran i midten. 
T.v. Jorunn Nyborg og t.h. Eli 
Glomsrud. Bak står Randi 
Sikkeland, Ragnhild Aune 
Sulusnes og Margrethe Berg.
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 Anne Johanne Sikkeland, født 
Heen 22. januar i 1933, er oppvokst 
på gården Jahren på Gautestad og 
kom til Varteig da hun giftet seg med 
bonde Johan Sikkeland i romjula 
1952.  Dermed 
ble Anne kastet 
inn i arbeidet 
som bondekone. 
Som ofte var 
tilfellet den gang, 
bodde også 
svigerforeldrene, 
en svoger og 
svigerinne på 
gården, så det 
kunne være 
ganske folksomt. 
Husdyr og 
husholdning 
skulle passes; 
og etter hvert 
kom barna, fem 
jenter på rad: 
Inger Johanne, 
Agnes, Torunn, 
Anne Marie og 
Solveig. Travle år 
i sorg og glede. 
Et lyspunkt ble 
medlemskapet i 
Bondekvinnelaget.

Håndarbeid i fokus 
Anne bor nå i leilighet i Bygdetunveien 

i Rakkestad. Valget falt på Rakkestad 
fordi søsteren Solveig bor litt lenger inn 
i gata. Så kan søstrene være til hjelp 
og hygge for hverandre i alderdommen. 

Anne Johanne Sikkeland  - 
Bygdekvinnelagets æresmedlem 

I Varteig Bygdekvinnelag har mange medlemmer gjort en stor arbeidsinnsats 
for laget gjennom 80 år. I jubileumsåret er Anne Johanne Sikkeland eneste 
æresmedlem. Men både hennes svigermor, Ingrid Sikkeland, og hennes 
sviger inne Borghild Winsvold, har innehatt samme ære. Anne Johanne 
Sikkeland huskes for sin store innsats for Vevstua på Vestvold Kultursenter.

Anne har akkurat brukket benet etter et 
fall ute på trammen og for øvrig må hun 
ha surstoff for sin lungesykdom. Men tro 
ikke at Anne sitter stille.

 Se her har jeg arbeidsrommet mitt, 
med symaskin 
og en vev, jeg må 
alltid drive med litt 
håndarbeid. 

 Det er det 
jeg liker best, 
sier Anne og 
viser fram store, 
flotte tepper 
i lappeteppe-
teknikk. Med 
morsomme lapper 
med bilder av 
dyr og blomster 
kan teppene 
brukes både som 
sengetepper eller 
som kravletepper 
for babyer. Og 
det passer godt, 
for etter mange 
barnebarn 
kommer 
oldebarna, fem 
i tallet allerede, 
forteller Anne.

 Når ble 
du med i 

Bondekvinnelaget, som det het den tid?
 Med stor travelhet hjemme, ble det 

ikke før cirka 1958; jeg kjente naturligvis 
til laget i og med at min svigermor, 
Ingrid Sikkeland, hadde vært med siden 
starten. Det var ei grepa dame som hjalp 

Anne Johanne Sikkeland,  æresmedlem
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Anne Johanne Sikkeland har lagt 
ned en stor innsats sammen med andre 
medlemmer i laget; det er vanskelig 
å nevne noen, framfor andre. Det er 
ikke bare innkjøp av garn som skal til, 
regnskap og referat fra styremøter skal 
gjøres. Slik drar alle lasset.

Hjemme på Sikkeland endret 
arbeidet seg da husdyrene forsvant, 
og da datteren Inger Johanne overtok 
gårdsdriften sammen med sin mann 
Øivind Halvorsen, bygget Anne og Johan 
seg hus på Haugen. Johan hadde da 
allerede startet regnskapsførsel, først 
og fremst for bønder, og Anne måtte 
trå til med kopiering med sin sirlige 
håndskrift. Dette var før datamaskinene 
revolusjonerte all skriving og regnskap. 

 Hvilke ønsker har du for Varteig 
Bygdekvinnelag?

 At bygdekvinner fortsatt ønsker å 
være med i arbeidet for samhold og 
samarbeide uansett politisk innstilling, 
slik våre formødre formulerte det på 
stiftelsesmøtet for hele 80 år siden. Jeg 
håper vi kan arbeide for bygdas beste 
også i framtida, sier lagets æresmedlem, 
Anne Johanne Sikkeland.

Tekst og foto: Liv Østtorp Hauge

til der hun kunne. 
 Hvor holdt dere møtene?
 På femti og sekstitallet ble møtene i 

laget holdt hjemme. Mange bondekvinner 
satte sin ære i å ha det nyvaska og 
strøkent med masse god mat. For 
noen passet dette, men senere gikk 
vi over til å ha møtene vekselvis på 
Vestvold Kultursenter og i peisestua på 
Kommunelokalet. Flere av medlemmene 
hadde jobb utenfor hjemmet, den samme 
utviklingen som ellers i samfunnet.

Veversker fra bygd og by
 Og på Vestvold ble det vevstue?
 Da de gamle flyttet til Vartun, ble 

annen etasje i hovedbygningen på 
Vestvold ledig. Der satte vi opp vever i 
forskjellige størrelser og med forskjellig 
renning. Dette gav grunnlag for læring 
for de som ikke hadde vevd før. I alle år 
har det vært god tilgang på damer som 
vil veve og som ikke har vev hjemme. 
Det morsomme er at det kom veversker 
fra alle miljøer, i bygd og by. Det er jo 
enestående sosialt å veve sammen, 
diskutere garntyper og farger! Og så har 
vi kontakt med andre vevstuer gjennom 
Vevtreff som blir arrangert rundt om i 
Østfold. Vi får håpe vi kan få beholde 
lokalene på Vestvold også inn i framtida. 
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Visst kjente jeg Aminda Erlandsen, 
sier et av Varteig Bygdekvinnelags eldste 
medlemmer, Margrethe Berg.

 Hun var min lærerinne da jeg 
begynte i førsteklasse på folkeskolen på 
Sikkeland skole. Vi var ikke noe glad i 
henne, hun var veldig bisk. Og så gjorde 
hun forskjell på ungene, alt etter deres 
bakgrunn, sier Margrethe rett ut med 
et glimt i øyet og minnes tiden med 
skolegang.

Margrethe Louise ble født på 
Knatterød i 1926, datter av Alma, født 
Kokkim, og Sigurd Knatterud. Hun 
vokste opp som enebarn, men med 
en yngre fosterbror som het Frants. 
Som vanlig både før og etter siste 
verdenskrig var det husdyr på gården, 
men det var en del skog til Knatterud 
slik at skogen alltid har vært viktig for 
næringsgrunnlaget.

 Hvordan var din første skoledag?
 Pappa kjørte melka i melkespann 

med hest og vogn til Ise Meieri, så 
jeg satt på med ham og gikk av ved 

lærergården på Sikkeland. Det var ingen 
som fulgte meg, jeg måtte klare meg selv. 
På skolen måtte vi stille opp i rekke før vi 
ble ropt opp og marsjerte inn. Der bodde 
lærerekteparet Inga og Olav A. Kjærland. 
De hadde måttet avgi spisestua, husets 
største rom, til klasserom. Der gikk vi de 
tre første årene annenhver dag, før vi 
gikk over i storskolen på Klemsdal med 
lærer Kjærland.

 Gikk du alene langs skoleveien?
 Det var andre fra samme kroken, 

Aslaug Aarbu, tvillingene Ragnhild og 
Borghild Tomte. Vi trasket landeveien, 
hvis vi da ikke fikk en tilfeldig skyss med 
hest og vogn.

Margrethe var flink på skolen, og 
etter fullført barneskolen begynte hun 
på realskolen i Sarpsborg. Da var det 
å bruke enten tog eller buss, hvis hun 
ikke da overnattet hos en tante, Jenny 
Knatterud, som bodde i byen.

Men en dag hun kom hjem fra skolen 
i mars 1944 sto tyskerne i gårdstunet. 

Margrethe husker tilbake til skole og livsløp
Både mamma Alma og jeg har følt oss hjemme i Bondekvinnelaget, sier 
Margrethe Berg

Margrethe Berg i sin leilighet 
på Bergbyveien.
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Foreldrene fikk kort tid på seg til å 
flytte ut av storstua. Inn flyttet tre tyske 
offiserer, og syv menige soldater flyttet 
inn i bryggerhuset. En vanskelig tid, 
med en vanskelig balansegang, selv 
om tyskerne var høflige nok. Det skulle 
bygges opp en stor militær post ved 
jernbanen ved Knatterud hvor det kom 
opp brakker og en kjempekanon som 
skulle beskyte skip i ytre Oslofjord.

Første jente med artium fra Varteig
Margrethe fortsatte skolegangen på 

Sarpsborg Høiere Almenskole med tre år 
på gymnaset, på engelsklinja. Hun tok 
examen artium i 1946. Ved russedåpen, 
eller snarere studentdåpen i Kulås var 
jubelen stor over bestått eksamen og 
at okkupasjonen var over. Som fadder 
ved seremonien hadde familien spurt 
sokneprest Trygve Lavik.

Margrethe var den første jenta fra 
Varteig som tok examen artium.

Deretter ble det handelsskole 
og kontorjobb på Borregaard. Men 
allerede da lurte en kjekk, ung mann i 
bakgrunnen.

Da hun leste for presten ble hun 
kjent med Julius Berg fra Furuholmen 
Ovaskogs, de giftet seg 17. juni 
1950 med vielse i Varteig kirke og 
bryllupsmiddag i stuene på Knatterød. 
De overtok gården i et travelt liv, i 1952 
kom datteren Inger-Lise, og i 1964 
datteren Lillian. Julius fikk jobb som 
kommunekasserer i Varteig fra 1956- 
1991, og etter hvert forsvant husdyra. 

Om Margrethe var første jente fra 
Varteig som tok studenten, var hun 
«først ute» også med å bli valgt inn som 
første kvinne i Varteig kommunestyre 
ved valget i 1967. Hun ble valgt inn for 
Senterpartiet, og delte æren med Astrid 
Gressum, f. 1930, som ble valgt inn fra 
Arbeiderpartiet.

I dag drives Knatterud av barnebarnet 
Thomas Fløviken og hans familie. 
Gene rasjonene skifter, og våren 2015 
opplevde Margrethe å miste sin Julius 
etter å ha bodd de siste årene sammen i 
leilighet på Bergbyveien, Østaskogs.

 Mora di, Alma, var ei grepa dame?
 Hun hadde humør og arbeidslyst, og 

Alma Knatterud, 
født Kokkim i 
1898, var svært 
aktiv i Varteig 
Bondekvinne
lag i årene etter 
krigen. Hun var 
formann, som 
det het den 
gang, fra 1945 
til 1960.

I 1950 giftet Margrethe Knatterud seg med 
Julius Berg. Brudepiker er Bodil og Liv.
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hun ble med i Varteig Bondekvinnelag 
etter krigen. Hun var leder i laget i de 
første vanskelige årene fra 1945 til 1960. 
Hun døde plutselig i mai 1961, et stort 
tap ikke minst for pappa Sigurd, og alle 
oss andre.

Margrethe ble medlem i laget allerede 
fra cirka 1950. Hun var ikke leder, men 
hadde andre oppgaver i styret. Hun fikk 
hederstegnet Hustavle 1985. 

 Jeg vil stå som medlem til jeg rusler 
ut av denne verden, sier Margrethe. 
Fortsatt med et blink i øyet.

Et koselig bilde fra «gamle dager» på 
Knatterud, Alma med hunden og Sigurd 
med hesten.

Disse hjalp oss med festskriftet:
Foto: Synnøve Lunde Karlsen (forsiden mm), Anniken Bergsland,
Anne Løchen, Nina Glomsrud Saxrud, Tormod Sikkeland, forskjellige historiske 
og private bilder. 
Enkelte historiske opplysninger: Øistein Bøe.
Redaksjonsgruppe: Torunn Winsvold, Ragnhild Aune Sulusnes, Liv Østtorp 
Hauge. 
Lay-out: Hans Erik Pedersen.
Trykk: Møklegaard Print Shop

Kulturpris
Varteig Bondekvinnelag fikk i 1991 Varteig kommunes 

kulturpris for allsidig og trofast innsats for kulturlivet i 
Varteig.
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- Hensikten med utstillingen er å 
vise forskjellige sider ved virksomheten 
i laget, sier leder i jubileumsåret, Eli 
Glomsrud.

De gamle protokollene fra de første 
årene etter stiftelsen i 1935, og i årene 
etter krigens slutt i 1945 var hentet 
fram fra sikkerhetskjelleren under det 
tidligere rådhuset i Varteig sammen med 
andre minner, som Varteig kommunes 
Kulturpris i 1991.

Også det store albumet med foto-
grafier av pyntehåndklær med omtale 
var lagt fram. Interessant å se hvordan 
kvinner (dette er bare en kvinnegreie) 
brukte tid og omtanke både til vev og 
broderi av pyntehåndklær. 

Tidligere tiders kjøkkenredskap
En viktig del av utstillingen var bordet 

med tidligere tiders kjøkkenredskap og 
hjelpemidler. Utstyr både for slakting, 
safting, sylting og baking. I det hele 
tatt redskaper som var nødvendig på 
kjøkkenet i naturalhusholdningens tid.

- Hva brukes det til, spurte folk. Og da 
kunne leder i Varteig Bygde kvinne lag, 
Eli Glomsrud, vise fram et lite hendig 

redskap som ble brukt til å korke flasker 
med saft eller hjemmebrygget øl til jul. 

Kaffebord anno 1937
I den lille formannskapssalen hadde 

Ragnhild Aune Sulusnes dekket et ele-
gant kaffebord med duk og kaffe servise 
fra årene like før siste verdens krig. Her 
var det fint å være gjest, med nykokt 
kaffe og hjemmebakte kaker! En liten 
knert i et likørglass med oliven sliping 
kunne også høre med. 

Bygdekvinnelaget hadde også tatt 

Ivrige bygdekvinner med flott utstilling på 
Bygdedagen 2015 i Varteig

På Bygdedagen i Varteig 21. juni 2015 markerte Varteig Bygdekvinnelag sitt 
80 års jubileum med en større utstilling i andre etasje i Bygdehallen.

Muntre replikker sitter løst i Bygde kvin
nelaget, Solveig Bergerud, t.v., og Aase 
Marit Grønmyr, ler godt av gode minner.

Kaffebord anno 1937 dekket av 
Ragnhild Aune Sulusnes. Velkommen 
inn for å se, sier leder Eli Glomsrud.
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ini tiativet til dekking av et tidstypisk 
middagsbord med servise og bestikk 
samt glass som i sin tid ble brukt av 
lens mann Anders Næss og fru Olga 
på sin gård Vestvold, Østaskogs. Både 
inventar og gård ble testamentert til 
Varteig kommune.

Armforkle
Også tidstypiske klær fra naturalhus-

holdningens tid ble vist fram. Husmødre 
før og etter krigen brukte ofte arm forkle, 
eller det ble kalt bare «førkle». Ikke bare 
husmødre på landsbygda brukte dette 
plagget, også i villa og i byene brukte 
damene armforkle, ofte sammen med 
et tørkle for å verne hår frisyren mot 
stekeos og damp.

Vevstua
Damene som vever på Vevstua i andre 

etasje på Vestvold hadde også laget 
en flott utstilling med eksempler på 
husets vevde tekstiler. Det var pledd, 
duker, puter, løpere. Virkelig mange fine 
håndarbeider.  

- Det fine med vevstua er at den er 
åpen for alle som vil veve, sier leder Nina 
Glomsrud Saxrud. - Du trenger ikke 
være medlem i Varteig Bygdekvinnelag 
for å delta. Men det hender at folk som 
vever der har funnet Bygdekvinnelagets 
arbeide og verdier såpass interessant at 
de har meldt seg inn i laget.

Velkommen 
inn, sier 
Gun vor 
Bergs land 
og Jorunn 
Nyborg på 
Bygde dagen 
2015. I den 
gamle meieri
bygningen 
selger 
Bygde
kvinne laget 
lefser og 
kaffe.

Leverer alt i hus og hytter. Byggeklare tomter på Løkholmen i Sverige, 
Veggli, Norefjell, Hafjell, Gol, Synnfjell og Lygna.
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SA gratulerer Varteig 
Bygdekvinnelag med jubileet.
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VI ER KJØPER AV KORN FRA 
HELE ØSTFOLD

MOTTAK AV KORN
HALDEN KORNSILO
SANDESUND KORNSILO

LEIERENSING AV SÅKORN
HALDEN KORNSILO

VI ØNSKER ALLE VELKOMMEN 
TIL VÅRE ANLEGG.

KORNPRODUSENTER!

Avd. Sarpsborg
Alvimv. 48, 1722 Sarpsborg
Tlf.:  69 15 06 66
Fax: 69 15 82 40
E-post: sarpkorn@ostfoldkorn.no

Avd. Halden:
Sauøya, 1768  Halden
Tlf.:  69 18 18 19
Fax: 69 17 23 30
E-post: haldkorn@ostfoldkorn.no
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69 97 39 00

Bredmyra 4

1739 Borgenhaugen

SARPSBORG
               KOMMUNE

støtter bygdekulturen og det 
lokalhistoriske arbeidet



32

TORP
Kjølberg industriområde,
Strykerveien 5, Torp
Tlf. 69 35 56 60
Fax. 69 35 56 79

FJELDBERG
Fjeldberg, Onsøyveien 20
Tlf. 69 36 77 80
Fax. 69 36 77 99

ISE KNATTERUDFJELLET
Tlf. 69 16 18 20
Fax. 69 13 23 08

SPYDEBERG
Tronstadveien 4
1820 Spydeberg
Tlf. 69 83 32 80
Fax. 69 83 60 96

MOSS 
Rabekkgata 9
1523 Moss
Tlf. 69 24 19 00

SLITU
Morstongveien 54,
Mysen
Tlf. 69 84 64 00
Fax. 69 84 64 19

Fjeld gård

 
Bed & Breakfast      Hyttetun ved Isesjø 

www.fjeld-gard.no     92656916/92458668
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Park & Anlegg AS støtter det viktige arbeidet 
Varteig Bygdekvinnelag gjør! Kultur og historie sier 
noe om hvem vi er, og hvilke verdier vi verdsetter og 
fremhever som viktige. Dette skaper gode holdninger, 
motivasjon og trivsel. Bygdekvinnelagets verdier 
fremmer respekt, inkludering og deltagelse, og er helt 
i tråd med våre verdier i Park & Anlegg AS som er: 
Trygg - Stolt – Nytenkende
 
Gårdbrukere og grunneiere med behov for å fylle opp og 
forbedre sine driftsforhold på dyrket mark og utmark, 
oppfordres til å ta kontakt med oss på tlf. eller e-post.

Hasle Trafo 35, 1734 Hafslundsøy Tlf. +47 69 13 03 90
post@park-anlegg.no - www.park-anlegg.no

Park & Anlegg AS har viktige 
samfunnsoppdrag for Statens 
vegvesen, Jernbaneverket, 
kommuner, offentlige og private 
virksomheter. Vi er 185 dyktige 
medarbeidere som sammen 
omsetter for ca. 600 mill kr. Vår 
vekst og posisjon kan vi takke våre 
flinke kompetente medarbeidere for, 
som står på hver dag for å skape 
en god og trygg arbeidsplass med 
fokus på fornøyde kunder.

Vi dekker følgende 
markedssegmenter:
    Kommunaltekniske anlegg 
    Grunnarbeid     Vei 
    Eiendom 
    Jernbane      Utemiljø 
    Bruer og konstruksjoner 
    Vedlikehold     Ytre miljø.

«Forstår vi historien er vi godt rustet for fremtiden» 
 

Trygg - Stolt – Nytenkende
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Kristine og Ole-Kristian Bergerud
Varteigveien 575, 1735 Varteig
Tlf.: 918 45 004/976 67 536
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Gundersen Eiendom as
Helgebyveien 27

1734 Hafslundsøy
Tlf. 915 80 844  -  69 14 97 42



Varteig Bygdekvinnelag

Stiftet 2. november 1935 som Varteig Bondekvinnelag.
I 1993 ble navnet endret til Varteig Bygdekvinnelag.
Driver Vevstue på Vestvold Kultursenter, Østaskogs.

Arbeider for bygdas beste: en kulturformidler, et samlingssted.

Styret i 2015:
Leder
 Eli Glomsrud  eli@glomsrud.no    69 13 22 88
Nestleder
 Anne K. Bergerud  abgaard@frisurf.no  901 51 765
Sekretær
 Kathe Bergsland  kathebergsland@hotmail.com  975 99 542
Kasserer 
 Liv Torill Skofteby  l-tos@online.no   915 70 530
Styremedlem 
 Grethe Lundberg  grethe.lundberg@gmail.com  992 97 160
Første varakvinne 
 Anne Marie Løchen  knlochen@online.no  917 37 320

Møter hver tredje tirsdag i måneden.
Vil du være med, bare møt opp!

Vevstua på Vestvold
Åpen for alle
Mandager kl 18-21
Leder  Nina Glomsrud Saxrud 
 906 86 681


